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كمپين نخريدن تخم مرغ؛ خوب يا بد 
فعالان بازار: وارداتي در كار نيست 

افزاي�ش قيم�ت تخم م�رغ ب�ه ش�انه اي ۱۸ ت�ا ۲۰ه�زار تومان 
در روزه�اي اخي�ر موج�ب ش�د ت�ا مصرف كنن�دگان و برخ�ي 
از خرده فروش�ان ك�ه از تصميم�ات س�تاد تنظي�م ب�ازار نااميد 
ش�ده اند، بار ديگر در فضاي مج�ازي كمپين نخري�دن تخم مرغ 
به راه بيندازند و كاربران با انتش�ار گس�ترده اين پيشنهاد مردم 
را به نخري�دن تخم مرغ تش�ويق كنن�د، حال اين س�ؤال مطرح 
اس�ت كه آيا با نخري�دن تخم م�رغ قيمت ه�ا كاه�ش مي يابد؟

اين روزها كه قيمت تخم مرغ و ديگ��ر كالاهاي مصرفي به يك باره بالا 
رفته همه چشم ها به ستاد تنظيم بازار دوخته شده- ستادي كه وظيفه 
اصلي اش نظارت و جلوگيري از افزايش قيمت اجناس است- تا ببينند 
اين گراني نابهنگام تا كجا ادامه خواهد يافت و چه زماني دوباره به مرز 
قيمت هاي مصوب خواهد رسيد، هرچند راهكار اين ستاد فقط واردات 

است و بس. 
در ش��رايط فعلي كه قيمت تخم مرغ گران و ناياب شده، بروز بيماري 
آنفلوآنزاي مرغي به بهانه گراني ها اعلام مي شود و اين درحالي است كه 
ماه هاست توليد كنندگان تخم مرغ نسبت به كاهش توليد اين كالاي 
پرمصرف در فصول سرد سال هشدار می دهند اما وزارت جهاد و ستاد 
تنظيم بازار نس��بت به كاهش آمار توليد بي توجهي كرده و بازار را به 

عرضه و تقاضا واگذار كرده اند. 
اخبار رس��يده از ميدان بهمن )ميدان اصلي فروش م��رغ، تخم مرغ و 
گوشت( حاكي از آن است كه اين كالا كمياب و دلالان فقط به برخي 
از مشتريان خاص شان، كارتني ۹۰ تا ۹۷هزار تومان مي فروشند و در 
نهايت شانه اي ۱۸تا ۲۰هزار تومان به دس��ت مصرف كننده مي رسد، 
فعالان بازار معتقدند انتشار اخبار مربوط به واردات تخم مرغ فقط در حد 
حرف است و واردات اين كالا با دلار ۴هزار و ۴۰۰توماني حتي با تعرفه 
۵درصدي نيز اقتصادي نيست.  به گفته يكي از فروشندگان تخم مرغ 
آنفلوآنزاي مرغي در ماه هاي اخير، بسياري از مرغ هاي تخمگذار را تلف 
كرده و توليد نسبت به سال گذشته كاهش يافته است و از آنجا كه در 
زمستان امكان فاسدش��دن آن وجود ندارد، دلالان و مرغداران نيز با 

افزايش قيمت در ماه هاي افزايش تقاضا سود مي كنند. 
اين فروش��نده در گفت وگو با »جوان« در واكنش به تشكيل كمپين 
نخريدن تخم مرغ مي گويد: طي هفته هاي گذشته كه قيمت پايين بود، 
روزي ۱۰ كارتن فروش داشتيم اما در چند روز گذشته فروشمان حتي 
به يك كارتن هم نرسيده و مردم ترجيح مي دهند، دانه اي ۶۰۰ تا ۸۰۰ 
تومان خريد كنند. اگر مردم تخم مرغ نخرند، دلالان بار ها را به انبار ها 
منتقل كرده و شب عيد گران تر مي فروشند. وي با تأكيد بر اينكه يك 
هفته است كه دولت مرغداران را به واردات تهديد مي كند و از واردات 
آن سخن مي گويد اما حتي يك دانه تخم مرغ وارداتي نيز در بازار وجود 
ندارد، مي افزايد: اگر دولت خودش مستقيماً وارد كند، شايد قيمت ها 
كاهش يابد اما دولت هيچ تصميمي براي واردات ندارد و منتظر است 

بخش خصوصي وارد شود كه اين اتفاق نيز نمي افتد. 
وي همچنين از پيوستن برخي از خرده فروش��ان به كمپين نخريدن 
تخم مرغ خبر مي ده��د و مي گويد: چون ف��روش در ميدان بهمن نيز 
باندبازي ش��ده و به برخي از مغازه داران تخم مرغ فروخته نمي شود، از 

اين رو مغازه داران نيز به اين كمپين مردمي پيوسته اند. 
  گران تر از شانه اي ۱۲۶۰۰ تومان نخريد 

اما بش��نويد از معاون وزي��ر جهاد كش��اورزي كه اخيراً اع��لام كرده، 
اگرتخم مرغ ش��انه اي گران ت��ر از ۱۲ هزار و ۸۰۰ توم��ان بود، نخريد. 
معاون توسعه بازرگاني و صنايع كشاورزي وزارت جهاد كشاورزي در 
حالي از توزيع تخم مرغ هاي وارداتي از روزگذشته خبر مي دهند كه به 
گفته فعالان بازار هيچ تخم مرغ وارداتي روز گذش��ته در ميدان بهمن 

توزيع نشده است. 
علي اكبر مهرفرد مي گويد: مرغداري هايي كه با بيماري مواجه نيستند 
و توليد و عرضه تخم مرغ در آنها ادامه دارد، نبايد اين محصول را بالاتر از 
نرخ مصوب بفروشند و اجحاف كنند كه قيمت مصوب )مصرف كننده( 
براي يك شانه تخم مرغ شيرينگ پك )بسته بندي( شده ۱۲هزار و ۶۰۰ 
تومان و براي يك شانه تخم مرغ شيرينگ پك نش��ده ۱۱هزار و ۶۰۰ 
تومان است و در اين ميان دس��تگاه هاي نظارتي بايد نسبت به اجراي 
اين مصوبه كارگروه تنظيم بازار انجام وظيفه كنند و اجازه گران فروشي 
ندهند. وي از واردات ش��ش كانتين��ر تخم مرغ به مي��زان ۱۵۰ تن در 
روزهاي گذش��ته خبر داد و گفت: واردكنندگان با هماهنگي سازمان 
دامپزشكي مي توانند نسبت به واردات تخم مرغ اقدام كنند، تخم مرغ 
تركيه اي در ابتدا مورد مخالفت سازمان دامپزشكي قرار گرفت اما پس از 
انجام بررسي هاي متعدد به پاك بودن محصول اين كشور پي برد و اجازه 
واردات تخم مرغ از اين كشور را صادر كرد و تنها واردكردن تخم مرغ از 
كشورهايي كه همچنان محصول شان آلوده است، ممنوع است. مهرفرد 
تأكيد مي كند: ايران در سال گذشته و حتي در ماه هاي ابتدايي امسال 
صادركننده تخم مرغ بود و س��الانه حدود ۱۰۰هزار تن از اين محصول 
را به كش��ورهاي مختلف صادر مي كرد اما در پي مشكل به وجود آمده 
صادرات آن طي ماه هاي گذشته قطع شد، آنفلوآنزا نيز مانند يك حادثه 
غيرمترقبه طبيعي مانند سيل و زلزله مي تواند خساراتي در پي داشته 
باشد و مردم نبايد انتظارش��ان از بازار تخم مرغ مانند انتظاري باشد كه 
در شرايط عادي دارند، البته از مجلس نيز خبر مي رسد كه نمايندگان 
كميسيون كشاورزي پس از يك هفته، سكوت را شكستند و در نامه اي به 
رئيس جمهور و وزير جهاد كشاورزي نسبت به گران شدن قيمت تخم مرغ 

اعتراض كردند، قرار است ساير نمايندگان هم اين نامه را امضا كنند. 

در ش�رايطي ك�ه دول�ت هن�وز مرثيه خوان 
هدفمن�دي يارانه ها و پرداخ�ت يارانه نقدي 
به مردم اس�ت، حاجي بابايي نماينده مجلس 
با ارائه دخل ش�يريني كه تجارت هدفمندي 
يارانه ها براي دولت مي اندازد، به طور تلويحي، 
شب جمع آوري درآمدهاي ناشي از هدفمندي 
يارانه ها را كم از صبح پادش�اهي براي دولت 
ندانس�ت و اخت�اف يارانه نق�دي پرداختي 
به م�ردم و درآمدهاي هدفمن�دي را حداقل 
بيش از 5۰ه�زار ميليارد تومان در س�ال 9۶ 
عنوان كرد. اين در حالي است كه دستيار ويژه 
رئيس جمهور مي گويد: سالي ۱۲هزار ميليارد 
هم براي پرداخت يارانه نقدي كسري مي آوريم. 
به گزارش »جوان« ارقام مختلف براي دخل و خرج 
هدفمندي يارانه ها به شدت موجب سر درگمي 
مردم شده و از طرفي دستيار ويژه رئيس جمهور 
مدعي است كه يارانه نقدي بايد از ابتدا ۱۸هزار 
تومان تعيين مي شد و كس��ري ماهانه پرداخت 
يارانه نقدي هزار ميليارد تومان اس��ت. از طرف 
ديگر همچون سال گذشته حاجي بابايي نماينده 
مجلس دست به افشاگري زده كه مجموع درآمد 
دولت از محل هدفمندي يارانه ها از عدد ۸۰هزار 
ميلي��ارد تومان هم فرات��ر رفت��ه و يارانه نقدي 

توزيعي بين مردم به ۴۰هزار ميليارد تومان هم 
نمي رسد، بدين ترتيب معادل يارانه پرداختي به 

مردم از هدفمندي يارانه ها عايدي دارد. 
مسعود نيلي دستيار ويژه اقتصادي رئيس جمهور 
با اشاره به اينكه ماهانه هزار ميليارد تومان براي 
پرداخت نق��دي يارانه ها كس��ري داريم، اظهار 
داشت: موضوع اعتبارات يارانه هاي نقدي، نظام 

مالي دولت را مختل كرده است. 
مسعود نيلي دستيار ويژه اقتصادي رئيس جمهور 
در نشست بين المللي كنفرانس مديريت با اشاره 
به اينكه ماهانه هزار ميليارد تومان براي پرداخت 
نقدي يارانه ها كس��ري داريم، اظهار داشت: در 
مجموع س��الانه ۱۲هزار ميلي��ارد تومان براي 
پرداخت يارانه نقدي از محل هاي ديگري تأمين 

اعتبار مي كنيم. 
وي افزود: يك��ي از دلايلي كه موجب اختلال در 
نظام اقتصادي شده و بخش��ي از آن نظام مالي 
دولت را مختل كرده، موضوع اعتبارات يارانه هاي 

نقدي است. 
  جعبه سياه يارانه ها

از سوي ديگر حاجي بابايي نماينده مجلس اعطاي 
هبه معافيت مالياتي به عده اي را مساوي با انتقال 
فشار هزينه اي به طبقات پايين جامعه دانست و 

عدم شفافيت ها را در اقتصاد يك آسيب معرفي 
كرد و گفت: ۱۱۰هزار ميليارد تومان سال ۹۷ از 
محل يارانه نقدي درآمد خواهيم داشت كه تنها 
3۰هزار ميليارد تومانش در بودجه آمده و ۶3هزار 
ميليارد تومانش در بودجه نيامده است، حال اين 
پرسش مطرح مي شود كه چرا اين بودجه نبايد به 

صحن علني مجلس بيايد و مصوب شود. 
اين نماينده مجلس كه به خوبي از ارقام بودجه 
سالانه و هدفمندي يارانه ها مطلع است، درآمد 
حاصله از هدفمندي يارانه ها را در سال ۹۶ بالغ 
بر ۸۷ه��زار ميليارد تومان عن��وان كرد و گفت: 
تنها درآمد حاصله دولت از ف��روش بنزين بالغ 
بر 3۰هزار ميلي��ارد تومان اس��ت، حال چطور 
ادعا مي شود كه ما 3۷هزار ميليارد تومان درآمد 
نداشته ايم كه يارانه نقدي مردم را پرداخت كنيم 

و در اين زمينه دچار كسري بودجه هستيم. 
حاجي بابايي در سال ۹۵ نيز با انجام محاسبات 
و ارائ��ه مس��تندات در نامه اي خط��اب به علي 
لاريجاني مدعي ش��ده بود درآمد دولت از محل 
هدفمندي يارانه ها حدود ۸۰ هزار ميليارد تومان 
است و دولت از محل هدفمندي يارانه ها نه تنها 
متحمل هزينه اي نشده بلكه صاحب درآمد هم 
است و اتفاقاً مردم از سال ۸۹به دليل هفت برابر 

قيمت انرژي متحمل زيان ش��ده اند، حال آنكه 
يارانه نقدي همان ۴۵هزار و ۵۰۰ تومان س��ال 

۸۹ باقي مانده است. 
 شكاف 9۰هزار توماني بين قدرت خريد 

اولين و آخرين يارانه نقدي 
به گزارش »جوان«، هدفمندي يارانه ها دو برابر 
يارانه نقدي پرداختي به مردم براي دولت دخل 
مي اندازد و ح��ال بايد ديد الباقي درآمد ناش��ي 
از هدفمندي يارانه ها به كجا مي رود و حس��اب 

وكتاب اين بخش از بودجه كشور شفاف شود. 
كارشناسان اقتصادي براين باورند پروژه حذف 
يارانه نق��دي خيلي پيش از اينه��ا كليد خورده 
است، منتها نحوه حذف يارانه نقدي نامحسوس و 
هوشمندانه و براساس متد رياضي بوده، چه يارانه 
نقدي افراد حذف شود و چه قدرت خريد پولي كه 
دولت تحت يارانه نقدي به خانوار می دهد كاهش 
يابد، هيچ تفاوتي ندارد، بدي��ن ترتيب بايد ديد 
بين قدرت خريد اولين يارانه پرداختي ۴۵هزار 
و ۵۰۰ توماني به ملت و آخرين يارانه پرداختي 

چقدر تفاوت وجود دارد. 
به عبارت ديگر، در سال ۸۹ )اولين سال اجراي 
قانون هدفمندكردن يارانه ها( با ۴۵هزار و ۵۰۰ 
تومان چقدر مي شد كالا و خدمات تهيه ديد و در 
سال ۹۶ با همان ميزان يارانه نقدي چقدر كالا و 

خدمات مي توان تهيه كرد. 
براساس محاس��به گر تورم كه در س��امانه بانك 
مركزي قرار دارد ۴۵ هزار و۵۰۰ تومان سال ۸۹ 
با ۱3۷هزار تومان س��ال ۹۶ برابري مي كند. بر 
اين اساس مي توان متوجه شد بين اولين يارانه 
نقدي با آخرين يارانه نقدي در بعد قدرت خريد 
چقدر تفاوت وجود دارد، اين در حالي است كه از 
سال ۸۹ تاكنون به رغم افزايش هزينه حامل هاي 
انرژي اما ياران��ه نقدي افزاي��ش نيافته و ارزش 
حقيقي يارانه نقدي ب��ه محدوده ۱۰هزار تومان 

نزديك شده است. 
حس��ن روحاني در ش��رايطي از شفاف س��ازي 
هزينه هايي كه در سال ۹۷ از بيت المال تخصيص 
خواهد يافت خبر داده اس��ت كه در دولت های 
يازدهم و دوازده��م تاكن��ون در رابطه با بخش 
كوچكي از بودجه كشور،يعني هدفمندي يارانه ها 

تاكنون هيچ شفاف سازي صورت نگرفته است. 
 در پايان مس��عود نيلي كه مدافع ب��ازار از هفت 
دول��ت آزاد اس��ت بد نيس��ت مبن��اي علمي و 
تحقيقي كس��ري ۱۲هزار ميليارد توماني يارانه 
نقدي پرداختي به مردم را به ۸۰ ميليون ايراني 
ارائه دهد تا مردم بدانند مبناي چنين اظهاراتي 
چيست و تجارت هدفمندي يارانه ها براي دولت 

دخل دارد يا خرج؟! 

كسري12هزارميليارد توماني  هدفمندي يارانه ها
هدفمندي يارانه ها براي دولت دخل است يا خرج؟!

حاجي بابايي: هدفمندي يارانه ها 5۰ هزارميليارد سود دارد

خداحافظي با پرايد
توقف توليد 2۵خودروي غيراستاندارد

س�ازمان ملي اس�تاندارد، توليد ۲5خ�ودروي غيراس�تاندارد از 
جمله پراي�د و پژوپارس را از ابت�داي دي ممنوع اع�ام كرد. اين 
در حالي اس�ت كه خودروس�ازان در واكنش به توق�ف توليد اين 
خودروه�ا اع�ام كردند ماه هاس�ت توليدش�ان متوقف ش�ده و 
برخي از خودروهاي اعامي از ابتداي امس�ال توليد نمي ش�وند. 
مديركل نظارت بر اجراي استاندارد صنايع فلزي سازمان ملي استاندارد 
ايران، گفت: با اجراي فاز اول اس��تانداردهاي جديد اجباري خودرو از 
اول دي ماه ۱3۹۶، توليد و واردات برخي از خودروهاي غيراستاندارد از 
جمله خودروهاي MVM 315 سدان، MVM 550، تيگو ۵، سايپا ۱3۱ 
و سايپا ۱3۲دوگانه سوز، سايپا ۱۴۱بنزيني و دوگانه سوز، آريو هزار و 
۵۰۰ سي سي، پژو پارس با موتور XUM، وانت تك كابين و دوكابين 
مزدا و كارا هزار و ۷۰۰ )بنزيني و دوگانه سوز(، آسا ۵۰F B، ليفان ۶۲۰، 
ليفان X50، ليفان X60، جك J۵، هيونداي i۱۰ و برخي از خودروهاي 

سنگين جاده اي از دستور كار خودروسازان خارج شد. 
پيمان پيرايش، افزود: اجراي اين اس��تانداردها براي توليد كنندگاني 
كه پيش از اين از سازمان ملي اس��تاندارد ايران گواهينامه تأييد نوع 
دريافت كرده اند، مطابق برنامه زمانبندي شده در دست اقدام است و 
با توجه به اين زمانبندي الزامات استانداردهاي موردنظر در چارچوب 
كنترل هاي تطابق توليد )COP(، توسط سازمان ملي استاندارد ايران 
آغاز شده و گواهينامه تأييد نوع خودرو آن دسته از خودروسازاني كه 
در توليد محصول خود الزامات استانداردهاي جديد را رعايت نكنند، 

تمديد نخواهد شد. 
پيرايش خاطرنشان كرد: سازمان ملي اس��تاندارد ايران خواستار ارائه 
برنامه دقيق خودروسازان درباره اقدامات لازم براي ارتقاي مدل هاي 
خودرويي و انطباق آنها با الزامات اس��تانداردهاي جديد و اجراي اين 
برنامه ها را به منظور بررسي دقيق تطابق مدل هاي توليدي يا وارداتي با 

استانداردهاي تأييد نوع به صورت جدي پيگيري خواهد كرد. 
  واكنش خودروسازان 

به خبر توقف توليد خودروهاي غيراستانداردشان!
شركت هاي مديران خودرو، سايپا، ايران خودرو، بهمن و كرمان موتور 
به اعلاميه سازمان ملي استاندارد ايران مبني بر توقف توليد خودروهاي 

غيراستاندارد اين شركت ها واكنش هاي متفاوتي نشان داده است. 
بابك صدرايي مدي��ر بازاريابي چري، در واكنش به اطلاعيه س��ازمان 
اس��تاندارد، گفت: توليد ام وي ام ۵۵۰ را خودمان متوقف كرده بوديم. 
توليد ام وي ام 3۱۵ سدان نيز از يك سال پيش متوقف شده و هم اكنون 
تنها مدل هاچ بك اين خودرو توليد مي شود، منظور استاندارد از توقف 
توليد تيگو ۵ نيز م��دل قديمي اين محصول بوده ك��ه توليد آن را نيز 

متوقف كرده بوديم و تيگو ۵ جديد فيس ليفيت در حال توليد است. 
گروه خودروس��ازي س��ايپا نيز با ص��دور اطلاعيه اي اع��لام كرد كه 
خودروي س��ايپا ۱۴۱ از چند سال پيش متوقف ش��ده و سايپا ۱3۱ و 
۱3۲ دوگانه سوز نيز توليد نمي ش��ود. مجوز شماره گذاري آريو هزار و 
۵۰۰ نيز تا دي ماه ۱3۹۷ اخذ شده و توليد اين خودرو متوقف نشده و 
ادامه دارد. موضع گروه صنعتي ايران خودرو در اين رابطه نيز پيگيري 
شده و اين شركت اعلام كرد: توليد پژوپارس با موتور XUM از ابتداي 
امسال متوقف شده است. يكي از مديران گروه خودروسازي بهمن نيز 
اعلام كرد كه سه مدل خودرويي كه سازمان استاندارد توقف توليد آن 
را اعلام كرده است خطوط توليدشان قبلًا از سوي اين شركت متوقف 
شده و ديگر توليد نمی شوند. همچنين در پيگيري صورت گرفته يكي از 
مديران كرمان موتور نيز اعلام كرد كه تاكنون ابلاغيه اي مبني بر توقف 
توليد برخي محصولات به دست اين شركت نرسيده و توليد محصولات 

طبق برنامه از پيش تعيين شده ادامه دارد. 

احتمال تشديد مشكلات آب تهران 
در تابستان ۹۷

مديرعامل شركت آب منطقه اي تهران 
گفت: از ابتداي دي تا امروز كمتر از يك 
ميلي متر بارش در تهران داشته ايم، در 
آذرماه هم فقط س�ه ميلي متر بارش كه 
بس�يار كم بود، اين وضعيت پيش برود 
قطعاً در تابستان دچار مشكل مي شويم. 
به گزارش تس��نيم، محمدرضا بختياري 
مديرعامل ش��ركت آب منطقه اي تهران 

اظهار داشت: متأس��فانه بارندگي امس��ال وضعيت خوبي ندارد و اين 
مسئله بسيار نگران كننده است. 

وي اف��زود: از ابتداي س��ال آبي جاري ت��ا ديروز ح��دود ۲۸ ميلي متر 
بارش داش��تيم در حالي كه اين ميزان در مدت مش��ابه سال گذشته 
۵۹ميلي متر و به صورت متوس��ط بلندمدت ۴۰ س��اله در مدت زمان 
مشابه ۸۱ ميلي متر بوده است.  بختياري با بيان اينكه »بارش هاي سال 
آبي جاري نسبت به سال گذشته ۵3 درصد كاهش داشته و نسبت به 
متوسط بلندمدت ۶۶ درصد كاهش دارد«، گفت: تا به حال سال بسيار 
بدي را درخصوص بارش ها پشت سرگذاشته ايم، اميدواريم درسه چهار 
ماه پيش رو كمبود بارش ها جبران شود.  وي خاطرنشان كرد: از ابتداي 
دي تا امروز كمتر از يك ميلي متر بارش در تهران داشته ايم، در آذرماه 
هم فقط سه ميلي متر بارش كه بسيار كم بود، با اين وضعيت پيش برود 

قطعاً در تابستان دچار مشكل مي شويم.

برگزاري اولين نمايشگاه توسعه كسب و كار 
به گفته مدير نخس�تين نمايش�گاه كس�ب و كار، اي�ران در حال 
پوس�ت اندازي از اقتصاد منبع محور به اقتصاد دانش بنيان است 
و يكي از موضوعاتي ك�ه مي تواند در اين گذر ياري كننده باش�د، 
بهبود فضاي كس�ب و كار و توس�عه كس�ب و كارهاي نوين است. 
مهدي فرهادنيا در نشس��تي خبري گفت: بازار مشاوره و مديريت در 
حوزه فاينانس طي ۱۵س��ال اخير در دنيا و امريكا رشد مثبتي داشته 
و ايران نيز از نتايج آن بي بهره نمانده است. وجود اقتصادهاي نوظهور 
نيازمند معرف��ي توان، تخصص و ش��رايط اين نوع از فعاليت هاس��ت 
و نمايش��گاه ها مي توانند فرصتي مناس��ب براي معرفي ظرفيت ها و 
توانمندي ها باشند. فرهادنيا تصريح كرد: حوزه هاي كسب و كار كه در 
اين نمايشگاه شركت مي كنند، نوظهور هستند و مي توانند در توسعه 

فضاي كسب و كار كشور نقش مؤثري داشته باشند. 
مدير نخستين نمايشگاه كسب و كار ايران با اشاره به آمار بانك جهاني 
در مورد نرخ بازگشت س��رمايه گفت: نرخ بازگشت سرمايه در بخش 
كشاورزي 3۰درصد، صنعت ۵۰درصد، خدمات ۱۰۰درصد، موادمخدر 

۲۰۰درصد و حوزه تحقيق و توسعه 3هزار درصد است. 
فرهادنيا عنوان كرد: نمايشگاه توسعه كس��ب و كار با حضور سه حوزه 
خدمات مديريتي، حوزه خدمات فرانچايز )نش��ان سپاري تجاري( و 

استارت آپ هاي مديريتي است. 
وي اف��زود: مدي��ر يك كس��ب و كار ك��ه در صنع��ت يا اس��تارت آپ 
سرمايه گذاري مي كند به ازاي هر ۱۰۰هزار تومان درآمد بايد 3ميليون 

تومان بازگشت سرمايه براي كسب و كار خود داشته باشد. 
مدير نخس��تين نمايش��گاه كس��ب و كار ايران خاطرنش��ان كرد: اين 
نمايشگاه با حمايت وزارت تعاون، كار و امور اجتماعي و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برگزار مي ش��ود. وي افزود: اين نمايشگاه از ۲۱ تا ۲۴ 
دي ماه در محل نمايش��گاه هاي تهران و با حضور متوليان كسب و كار، 

مسئولان و مقامات دولتي برگزار مي شود. 

آنگون�ه ك�ه آماره�اي رس�مي نش�ان مي ده�د، پرداخ�ت 
تس�هيات براي خري�د كالاه�اي ش�خصي و مس�كن براي 
بانك ها جذاب نيس�ت و ش�عب ترجي�ح مي دهند ب�ه خاطر 
وثاي�ق ملك�ي، پ�ول را ب�ه تولي�د بس�پارند ت�ا عامه مردم. 
به گزارش مهر، آمار رسمي بانك مركزي حكايت از آن دارد كه رفتار 
بانك ها در پرداخت تس��هيلات به بخش هاي مختلف اقتصادي و 
عامه مردم، بيشتر متمايل به توليد است تا اينكه پول ها روانه جيب 

مردم عادي شود.
در حالي كه بس��ياري از افراد براي درياف��ت وام به بانك ها مراجعه 
مي كنند، با در بسته يا با درخواست وثايقي مواجه مي شوند كه آنها 
را در دريافت وام دچار مشكل مي كنند. عامل ديگري كه بانك ها را 
بيشتر به سمت پرداخت وام به توليد نسبت به درخواست هاي فردي 
متمايل مي كند، سود وام هاست، به اين معنا كه واحدهاي توليدي 
بسيار راحت تر از عامه  مردم حاضرند نرخ هاي بالاي سود را بپذيرند 
تا بلكه كارخانه خود را از ركود و توقف نجات دهند و كارگران خود را 

بيكار نكنند، توليدكنندگان حتي اگر نسبت به توان بازپرداخت خود 
ترديد داشته باشند به اميد آنكه روزي گشايشي حاصل شود، زيربار 
وام هاي با سود نجومي مي روند اما مردم عادي كه توانايي بازپرداخت 
وام با نرخ سود بالا را ندارند، كمتر ريسك بازپرداخت هاي سنگين 

را مي پذيرند. 
نگاهي به آمار تسهيلات پرداختي كل بانك ها طي هشت ماهه ابتداي 
سال جاري حكايت از آن دارد، بخشي كه براي بانك ها در پرداخت 
تسهيلات جذاب بوده تأمين سرمايه در گردش بخش توليد است كه 
البته بخشي از آن را مي توان به سياست هاي بانك مركزي و دولت 
براي تأمين مالي بخش توليد نسبت داد و صد البته نبايد فراموش 
كرد كه بخش عمده اين تس��هيلات، در واقع استمهال بدهي هاي 
قبلي توليدكنندگان اس��ت كه موعد سررس��يد آنها فرارسيده اما 
توليدكنندگان توان بازپرداخت ندارند و در نتيجه اين وام استمهال 

شده است. 
طي هشت ماه ابتداي امسال، بانك ها براي ايجاد طرح ها در تمامي 

بخش هاي اقتصادي اعم از كش��اورزي، صنعت و معدن، مسكن و 
ساختمان، بازرگاني، خدمات و ساير 33/۴هزار ميليارد تومان منابع 
پرداخت كرده اند و ۹/۲درصد از سهم كل تسهيلات پرداختي را به 

اين بخش اختصاص داده اند. 
در اين مي��ان ۴/3هزار ميلي��ارد تومان براي كش��اورزي، ۷/۵هزار 
ميليارد تومان براي صنعت و مع��دن، ۵/۴هزار ميليارد تومان براي 
بخش مسكن و س��اختمان، ۱/۹ه��زار ميليارد توم��ان براي بخش 
بازرگاني، ۱۴/3ميليارد تومان براي بخش خدمات اختصاص داده 

شده است. 
براساس اين آمار، تأمين سرمايه در گردش در مجموع ۲۲3/۲هزار 
ميليارد تومان از منابع را به خود اختصاص داده كه س��هم بخش 
كشاورزي از آن ۱۷/۶هزار ميليارد تومان، صنعت و معدن ۸۹/۹هزار 
ميليارد تومان، مس��كن و س��اختمان ۶/۵هزار ميلي��ارد تومان، 
بازرگاني 3۶/۱هزار ميليارد تومان، خدم��ات ۷۲/۹هزار ميليارد 

تومان بوده است. 

رفتار بانك ها در اعطاي وام به مردم چگونه است؟
  بانک

   مجلس

هادي غلامحسيني
  گزارش یک

فروش گاز به شركت نروژي متوقف شد
رئيس كميسيون انرژي مجلس شوراي اسامي با اشاره به ارسال نامه كميسيون انرژي 
به وزير نفت درباره فروش گاز به يك ش�ركت نروژي، گفت: برداشت كميسيون انرژي 
درخصوص فروش گاز به شركت نروژي با عنوان FLNG اين بود كه دو الي سه مواد قانوني 
در اين تفاهمنامه رعايت نشده است كه مي توان به اين موارد اشاره كرد، اگر اين معامله 
جزو معامات و قراردادهاي جديد تعريف  شود حتماً نياز به مصوبه هيئت وزيران دارد. 
فريدون حسنوند در گفت و گو با خانه ملت افزود: در بحث فرمول فروش گاز نيز نظر كميسيون 
بر اين بود كه بايد از فرمول ديگري استفاده مي شد.  حسنوند با بيان اينكه چهار الي پنج محور 

از نقايص اين تفاهمنامه در 
نامه اي محرمانه به وزير نفت 
اعلام شد، ادامه داد: پيش از 
اينكه اين موضوع رسانه اي 
ش��ود كميس��يون ان��رژي 
با حضور زنگنه جلس��ه اي 
برگزار و وزير توضيحاتي در 
اين باره مطرح كرد، وزارت 
نفت بررسي هايي انجام داد 
و اعلام كرد كه اگر اشكال و 
نقايصي وجود داشته است 
رف��ع مي ش��ود.  وي افزود: 

براساس نامه اي كه وزير نفت به كميسيون انرژي ارسال كرده در حال حاضر فعلًا موضوع اين 
قرارداد با شركت نروژي منتفي است و انعقاد قرارداد يا فروش گاز به اين شركت در دستوركار 
وزارت نفت نيست.  رئيس كميسيون انرژي مجلس شوراي اس��لامي، تصريح كرد: در واقع 
موافقتنامه و تفاهمنامه اوليه اي بين وزارت نفت و شركت نروژي صورت گرفته و هيچ قراردادي 

امضا نشده و وزارت نفت فعلًا آن را متوقف كرده است. 
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